
NOVEMBRE 2005 

Dimecres 2 

Dilluns 7 
Dimecres 9 
Dilluns 14 
Dimecres 16 
Dilluns 21 
Dimecres 23 

DESEMBRE 2005 

Dimecres 14 

La sessió inaugural del curs 2005-2006 anira a carrec del Dr. Josep M. Bracons i 
Clapés, membre de la Reial Académia Catalana de Belles Arts de Sant Jordi, qui 
tractara el tema: L 'exposició internacional d'art romanic de 1961. L'acte tindra lloc a 
les 19 hores a la Reial Academia Catalana de Belles Arts de Sant Jordi (Passeig 
d'lsabel 11, 1 - Casa llotja, 2n pis). 

XX CICLE DE CONFERtNCIES. EL RESPLENDOR D'UNA CIVIL/TZAC/0 AUR/A 
A carrec del Dr. Joan Domenge i Mesquida, professor de la Universitat de 
Barcelona. lloc: a la Sala Pere Coromines de l'lnstitut d'Estudis Catalans. A les 19 
hores. 
Les construccions monastiques i la seva decorac,ó parietal. 
Els grans programes musivaris: els santuaris grecs 
La pintura mural. Testimonis macedónics i xipriotes 
Els escriptoris cortesans i monastics. La 11-lustració de manuscrits 
La manufactura de l'ivori al servei del poder i de la fe 
L 'art sumptuari: orfebreria, esmalts i pedres dures. Una "visita" al tresor de Sant 
Marc de Venecia 

Presentació del XVII volum de la revista Lambard. Estudis d'art medieval. la qual 
anira a carrec de la Dra. Maria Teresa Ferrer i Mallol, membre de l'IEC, professora 
d'lnvestigació del CSIC i cap del Departament d'Estudis Medievals del CSIC. 
L'acte tindra lloc a la Sala d'Actes del CSIC (carrer Egipcíaques, 15, 1 r pis), a les 19 
hores. 
En el mateix acte academic, l'Entitat fara lliurament de les plaques de soci de merit 
als Srs. Martr Mas i Tubau i Ramon Millet i Domenech. 

CRÓNICA D'ACTIVITATS 

ASSEMBLEA GENERAL 

El dia 9 de juny de 2005, a les 19,30 hores a la Sala A de les dependencies de Maria Aurélia Capmany de 
l'lnstitut d'Estudis Catalans, tingué lloc l'assemblea general ordinaria, presidida perla Dra. M. Teresa Matas i 
Blanxart, presidenta de l'Entitat, amb la presencia del delegat de l'IEC, Dr. Joan-F. Cabestany i Fort, amb 
l'assistencia deis membres de Junta i socis. 

La presidenta obrl la sessió donant la benvinguda als socis i membres de Junta presents, alhora que es 
congratula de la rapida recuperació de la secretaria de l'Entitat. Excusa l'assistencia del vicepresident, Sr. Antoni 
González Moreno-Navarro, i deis vocals Sra. Aida Mestres i Domenech i Sr. Josep M. Xarrié i Rovira. A 
continuació, cedí la paraula a la secretaria de l'Enlitat, Sra. Angela Majó i Rais, la qual s'excusa de no tenir la 
documentació a ma per a procedir a la lectura de !'acta de l'assemblea anterior i de la memoria d'activitats. 
Davant d'aquesta incidencia, la presidenta li oferí l'esborrany que tenia redacta!. Se'n procedí a la lectura i 
s'aprova per unanimitat. Tot seguit es relacionaren les activitats dutes a terme per la Societat duran! el curs 
académic 2003-2004, les quals sense cap esmena, foren aprovades. 
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A continuació, la presidenta cedí la paraula a la tresorera, Sra. Tura Clara i Valles, la qual va comentar l'exercici 
de l'any 2004 sense poder aferir als assistents una visualització deis comptes perqué aquell dia els mitjans 
informatics de l'IEC estaven fora de servei. Comentats els resultats de la gestió economica de la Filial i els 
comptes de l'IEC, informa que resta un petit romanen! positiu fruit de l'austeritat economica que porta a terme la 
Filial en el decurs de l'any 2004 amb la finalitat de sanejar la seva economia. Pel que fa al capltol de 
publicacions, explica que amb la subvenció que ofereix l'IEC de 6.600 es fa cada dia més difícil mantenir les "I 
tres publicacions periodiques sense que en resulti un gravamen massa gros per a l'economia de l'Entitat. Els \ 
assistents intervingueren en aquest punt i comentaren que potser seria bo de suggerir a l'IEC que tingui en 
compte l'augment del cost de vida i que consideri per a l'any 2006 un altre petil increment o bé que es 
reparteixin entre aquelles Filials que més publiquen els diners sobrants de les Filials que no exhaureixen la 
totalitat de la subvenció. T ot seguit. la tresorera comenta, a trtol informatiu, que el cost que !'Oficina de Correcció 
i Assessorament Lingorstic de l'IEC (OCAL) calcula que té la tasca de revisar els originals de les publicacions de 
les Filials i subratlla que aquests costos són només a trtol inforrnatiu i que no representen cap despesa 
addicional per a la nostra societat. Només ho explica perqué es tingui una referencia del que costaria mantenir 
les tres publicacions a l'any si haguéssim d'abonar el cost de la revisió de textos a l'IEC. En aquest punt es 
produ°lren diferents intervencions deis assembleistes. La majoria entengué l'esforr; que fan l'IEC i la Filial per 
mantenir les Hnies d'investigació i difondre la cultura catalana, mentre que una minoria no entengué que el cost 
de la correcció deis originals per part de l'IEC no té res a veure ambla tasca de correcció previa que ha de dur a 
terme la secretaria redactora de la Filial. Després d'un llarg debat sobre aquest punt, s'aprova la gestió 
economica de l'any 2004 i el pressupost presentat perla Sra. Tura Clara pera l'any 2005. 

Tot seguit, la tresorera va fer referencia al nombre de baixes de socis produn l'any 2004. Explica que la majoria 
de retorns són deguts a canvis de domiciliació bancaria i que el nombre de baixes voluntaries o per defunció no 
sobrepassa els que habitualment es produeixen al llarg d'un any. 

PRESENTACIÓ DEL LUBRE LES ESGLÉSIES PREROMANIQUES I ROMANIQUES DE LA VALL FERRERA 
I LA COMA DE BURGA L'AJUNTAMENT D'ALINS 

El proppassat 14 d'agost de 2005, Amics de l'Art Romanic i el Centre d'Art 
Romanic Catala (Arcat) van presentar a l'Ajuntament d'Alins de Ferrera (Pallars 
Sobira) el llibre Les esglésies preromaniques i romaniques de la Val/ Farrera i la 
Coma de Burg, obra que és resultat de la informació que té emmagatzemada la 
base de dades sobre !'arquitectura romanica catalana de que disposa l'IEC, 
iniciada l'any 1985. La sessió fou organitzada per l'Associació pel Patrimoni de 
la Vall Farrera i presidida per !'alcalde d'Alins. L'acte fou presentat pel presiden! 
de l'Associació pel Patrimoni de la Vall Farrera, el senyor Francesc Maranges 
Granja. El parlament de presentació del !libre fou pronuncia! pel Dr. Joan-F. 
Cabestany Fort, membre de l'IEC i director de l'ARCAT, el qual destaca la tasca 
d'informació historiografica que representa pera aquesta Vall del Pallars Sobira. 
L'alcalde va agrair l'edició de l'obra i va valorar la seva importancia per al 
coneixement de la cultura medieval de la contrada. 

Van assistir a aquest acte la presidenta d'Amics de l'Art Romanic, Dra. M. T. Matas i Blanxart, el Sr. Xavier 
Catala i el Sr. Ferran Rella, president del Consell Cultural de les Valls d'Aneu, a més d'un nombrós grup de 
socis de les institucions convocants de l'acte i públic en general. 
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